
Referat 

Aalborg Universitet, BAT-Kartellet, CONCITO, Danske Arkitektvirksomheder, Dansk Energi, Dansk Erhverv, 

Dansk Fjernvarme, Dansk Industri, De Frie Energiselskaber, Drivkraft Danmark, EjendomDanmark, 

Energiforum Danmark, Fagbevægelsens Hovedorganisation, Forbrugerrådet Tænk, Foreningen af 

Rådgivende Ingeniører, KL, Landbrug & Fødevarer, Roskilde Universitet, Rådet for Grøn Omstilling, SMV 

Danmark, Synergi, TEKNIQ Arbejdsgiverne, VedvarendeEnergi og VELTEK 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling  
d. 6. oktober 2021 kl. 09:00-12:00 
Mødet blev afholdt i Energistyrelsen, Carsten Niebuhrs Gade 43, 1577 København 
 

Materiale udsendt til mødet:  
- Dagsorden 
- Anbefalinger til Renovation Wave-initiativer 

Deltagere: 

Rådsmedlemmer: 
1. Ingrid Reumert  Formand 
2. Gunde Odgaard  BAT-kartellet 
3. Ulla Norup Panild  SMVdanmark 
4. Christian Jarby  Rådet for Grøn Omstilling 
5. Anne Sig Rosvall  Drivkraft Danmark 
6. Marie Christina Rizzo  Tekniq Arbejdsgiverne 
7. Søren Dyck-Madsen CONCITO 
8. Dorte Nørregaard Larsen Energiforum Danmark 
9. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører 
10. Lennart Østergaard VELTEK  
11. Ulrich Bang  Dansk Erhverv 
12. Kristoffer Slottved  KL 
13. Henrik W. Petersen Fagbevægelsens Hovedorganisation  
14. Morten Jarlbæk Pedersen EjendomDanmark  
15. Henrik Teglgaard Lund Dansk Industri  
16. Gunnar Boye Olesen VedvarendeEnergi 
17. Bendt Bendtsen  SYNERGI 
18. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 
19. Helene Dyrhauge  RUC 
20. Lene Espersen  Danske Arkitektvirksomheder 
21. Kern Lærkholm Petersen Forbrugerrådet Tænk 
22. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 

Afbud: 
1. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet (forældreorlov) 
2. Maja Clemmensen  KL (suppleant deltog) 
3. Uffe Roed Hjortshøj Dansk Fjernvarme (suppleant deltog ikke) 
4. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark (suppleant deltog) 
5. Martin Dam Wied  Dansk Energi (suppleant deltog ikke) 

 
ENS/KEFM deltagere: 

1. Stine Leth Rasmussen Vicedirektør/ENS 
2. Anders Gerhard Jørgensen ENS 
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3. Rasmus Tengvad  ENS 
4. Jon Trap Jespersen ENS 
5. Signe Christiansen  ENS 
6. Klaus Vind Abildtrup  KEFM 
7. Jens Peter Vedel  KEFM 
8. Charlotte Kirk Larsen  ENS 
9. Anders Hulgreen Jensen ENS 
10. Heidi Ingeman Koch ENS (via videoforbindelse) 
11. Stefan Krehbiel   ENS (via videoforbindelse) 
12. Sune Flemming Jørgensen  ref./ENS 

 
Yderligere deltagere: 

1. Christina Bruun Andersen  VELUX 
2. Lars Gårn Hansen  IFRO (oplægsholder) 

1. Velkomst og orientering v/ formanden 

Formand Ingrid Reumert bød velkommen og orienterede om dagens møde. 

Bendt Bendtsen fra SYNERGI blev budt velkommen som midlertidig afløser for Katrine 
Bjerre M. Eriksen. 

Formanden informerede om, at en arbejdsgruppe med fokus på energieffektivisering i 
SMV’er er etableret. Ulrich Bang er tovholder og derudover består gruppen af Maria 
Christina Rizzo, Christian Jarby, Henrik Teglgaard Lund og Søren Dyck-Madsen. 
Gruppen mødes første gang onsdag d. 13. oktober og vil arbejde på at have 
anbefalinger til første møde i 2022. Information om proces følger.  

2. Energistyrelsens nye vicedirektør, Stine Leth Rasmussen, vil hilse på og 

præsentere sig selv  

Stine Leth Rasmussen gav en kort selvintroduktion, roste rådet for det effektive 
arbejde ifm. udarbejdelsen af anbefalinger, og talte derefter om 
energieffektiviseringens rolle i et dekarboniseret energisystem. I denne sammenhæng 
findes det yderst relevant, at rådet fortsat kommer med indspil. 

3. Vedtagelse af anbefalinger vedr. Renovation Wave 

Arbejdsgruppen med fokus på Renovation Wave-initiativer bestod af Gunde Odgaard, 
Henrik Teglgaard Lund, Lennart Østergaard, Søren Dyck-Madsen, Bendt Bendtsen, 
Dorte Nørregaard Larsen, Majbritt Juul, Morten Jarlbæk Pedersen, Christian Jarby og 
Julie Abrahams. 

Arbejdsgruppen har i en kort proces udarbejdet anbefalinger vedr. Renovation Wave, 
som skal ses i sammenhæng med anbefalingerne vedr. EED og EPBD, som rådet 
overleverede til ministeren i juni 2021. 
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Tovholder for arbejdsgruppen, Gunde Odgaard, gennemgik kort tankerne bag 
anbefalingerne og anbefalingernes indhold. Derefter havde rådsmedlemmerne 
mulighed for at komme med bemærkninger.  
 
Kristoffer Slottved bemærkede, at det er vigtigt med fokus på barriererne for 
genbrug. Derfor burde der være indskrevet en kommentar om bygningsreglementet. 
Lene Espersen kunne støtte dette, men formanden ønskede dog ikke på dette sene 
tidspunkt at medtage tekstændringer i anbefalingerne.  
 
Gunnar Boye Olesen kommenterede, at processen igen havde været lidt svær at 
gennemskue, og ønskede at denne var bedre tilrettelagt fremover. Formanden 
kommenterede, at hun var opmærksom på den korte proces ved udarbejdelsen af 
anbefalingerne, og at det ikke ville være normen. Processen vil tydeliggøres, så alle 
er orienteret bedst muligt. Til gengæld vil der heller ikke fremover blive lagt op til 
skriftlig kommentering, og man må derfor enten tilmelde sig arbejdsgruppen, deltage 
i kommenteringsmøder eller gøre brug af suppleanten.  
 
Ulrich Bang havde to bemærkninger til anbefalingerne: 
1. Dansk Erhverv kan ikke tilslutte sig afsnittet om energimærkning (afsnit 2.). 

Ulrich Bang foreslog, at man fremover informerer om tanke og scope med 
anbefalinger, så det er lettere at tage stilling til sin involvering fra starten af.  

2. Dansk Erhverv er ikke enige i, at rådet skal anbefale om, hvad provenuet fra ETS 
skal bruges til. Dansk Erhverv kan derfor ikke tilslutte sig afsnit 8.1.  

 
Anbefalingerne blev efter ovenstående drøftelser godkendt.  

4. EU-kommissionens forslag til kvotesystem for bygninger – oplæg v/ Stefan 

Krehbiel (Energistyrelsen) efterfulgt af debat    

Stefan Krehbiel, chefkonsulent i Energistyrelsen, kommissionens forslag til 
kvotesystem for bygninger. Der var efterfølgende mulighed for spørgsmål og drøftelse 
blandt rådsmedlemmerne.  

5. EE og grøn skattereform – oplæg v/ Lars Gårn Hansen efterfulgt af debat  

Lars Gårn Hansen, professor ved Institut for Fødevare- og Ressourceøkonomi samt 
medlem af De Økonomiske Råds formandskab, gav sit perspektiv på, hvordan en 
grøn skattereform fremmer energieffektivitet. Oplægget blev efterfulgt af debat.   

6. Status fra Energistyrelsen 

a) Status på diverse tilskudspuljer i 2021 (bygnings, skrotnings, erhvervs, 

kommune): 

Kontorchef Heidi Ingemann Koch orienterede om status på Bygningspuljen.  
 
Jon Trap Jespersen fra Energistyrelsen orienterede om status på Erhvervspuljen 
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Kontorchef Anders Gerhard Jørgensen orienterede om status på den kommende 
pulje til energiforbedringer i kommuner og regioner. Derudover informerede han 
om, at statens institutioner har opfyldt sin målsætning for reduktion af 
energiforbruget for perioden 2006 til 2020. 

b) Aktuelle EU-processer:  

Kontorchef Ramus Tengvad orienterede kort om aktuelle EU-processer.  

Se fremsendte præsentationer for yderligere information.  

7. Koordinerende udvalg 2022 v/formanden  

Det koordinerende udvalg udpeges for ét kalenderår ad gangen, og der skal snart 
udpeges et nyt udvalg. Formanden orienterede om processen herom.  

Medlemmerne skal senest 22. oktober 2021 tilkendegive interesse for at deltage i 
udvalget. Tilkendegivelse bedes sendt til sekretariatet (reo@ens.dk) og formanden. 
Formanden kommer pba. tilkendegivelserne fra rådsmedlemmerne med forslag til 
udvalgets sammensætning til ministeren, som udpeger udvalget inden 2022. 

8. Evt.  

a) Næste rådsmøde (2. december 2021): 

Der er følgende udkast til dagsorden til næste rådsmøde:  

1. Velkomst og orientering v/ formanden  
2. Tema 1: Oplæg om IEA EE Market Report med efterfølgende debat 
3. Tema 2: Oplæg om digitalisering med efterfølgende debat  
4. Status fra Energistyrelsen 

a. Energistatistik 
b. Smart Readiness Indicator 
c. Energispareordningen 

5. Evt. 
 
Det er sandsynligt, at der foretages visse ændringer frem mod næste møde.  

 
b) Kommentarer fra medlemmerne: 

Christian Jarby efterspurgte en orientering vedr. implementering af direktiverne 
fra et dansk synspunkt. F.eks. kunne Energistyrelsen komme med en status på de 
kommende møder i rådet og her bl.a. give en tilbagemelding på, hvorledes rådets 
anbefalinger blev inddraget i den danske politik. 
 
Kern Lærkholm Petersen havde derudover følgende kommentarer vedr. 
ladestandere til elbiler: 1) der mangler ladestandere i nybyggeri, 2) der mangler 
ladestandere og eltiltag i nyere boligområder, og 3) strategier for langsigtet 
energiplanlægning ved lokalplanlægning bør indtænkes i højere grad. Kern 
foreslog derfor, at der overvejes at oprette en arbejdsgruppe, som kan 
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gennemtænke problematikken – ikke mindst i overgangsperioden indtil tiltagene i 
“Ladestanderbekendtgørelsen” er fuldt ud gennemført. 

 


